
Protokół Nr IV/2024 

z sesji Rady Gminy Czyże z dnia 30 lipca 2024 roku, 

która odbyła się w Sali konferencyjnej Urzędu Gminy 

 

Stan rady – 14 

Obecnych -13 

 

 

I. W sesji udział wzięli: 

1. Radni Rady Gminy – obecni: 

1) Białowieżec Janusz 

2) Frankowska Irena 

3) Gawryluk Krystyna 

4) Jakoniuk Jolanta 

5) Janczuk Piotr 

6) Jednoczko Wiera 

7) Romaniuk Anna 

8) Sajewska Anna 

9) Surel Jan 

10) Trofimiuk Bogusława – nieobecna 

11) Wawreszuk Konstanty 

12) Edyta Elżbieta Karczewska 

13) Bazyluk Dariusz  

14) Ignatiuk Iwona 

 

 

2. Goście zaproszeni -  obecni: 

 inż. Jerzy Wasiluk – Wójt Gminy Czyże, 

 mgr Katarzyna Zabrocka – Skarbnik Gminy, 

 Mikołaj Janowki -  Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Hajnówce 

 

3. Sołtysi z terenu gminy – obecni: 

 

1) Krystyna Wasiluk – Kuraszewo,  

2) Kiryluk Grzegorz – Rakowicze, 

3) Zbigniew Bazyluk – Leniewo, 

4) Barbara Konach – Łuszcze, 

5) Mikołaj Kupryjanowicz – Klejniki II, 

6) Jakimniuk Bazyli – Podrzeczany, 

7) Aneta Jancewicz  – Szostakowo, 

8) Pietruczuk Halina – Kojły 

9) Kiczkajło Jarosław - Zbucz 

 

 

II. Porządek obrad: 

1. Otwarcie obrad IV sesji Rady Gminy Czyże. 

2. Sprawdzenie quorum obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 

4. Rozpatrzenie raportu o stanie gminy: 



5. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawach:  

a) zmian w budżecie gminy Czyże na 2024 r., 

b) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Czyże na lata 2024-

2033, 

c) udzielenia pomocy finansowej powiatowi hajnowskiemu, 

d) ustalenia zasad wypłacania diet Radnym Rady Gminy Czyże, 

e) ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego przysługującego 

strażakom oraz kandydatom na strażaków Ochotniczych Straży 

Pożarnych z terenu Gminy Czyże. 

3. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy w okresie miedzy III a IV sesją 

Rady Gminy Czyże. 

4. Wolne wnioski i zapytania. 

5. Zamknięcie obrad.  

 

 Radna poinformowała uczestników Sesji Rady, iż obrady są transmitowane i 

utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Transmisja z obrad jest 

dostępna w sieci internetowej, a nagrania z sesji zamieszczone zostaną na stronie internetowej 

gminy Czyże. Uczestnictwo w sesji jest jednoznaczne z upublicznieniem wizerunku i danych 

osobowych. Stosowana klauzula została umieszczona na stronie gminy Czyże oraz na 

drzwiach Sali obrad.  

 Przewodnicząca zwróciła się również o wszystkich zgromadzonych na obradach o 

wyłączenie lub wyciszenia aparatów komórkowych. 

 

Ad. 1 

 Otwarcia IV zwyczajnej sesji Rady Gminy IX kadencji dokonała o godzinie 11
01

 Pani 

Przewodnicząca Rady Gminy - Krystyna Gawryluk. Na wstępnie powitała przybyłych na 

obrady radnych, pracowników Urzędu Gminy i jednostek organizacyjnych.  

    

 

Ad.2  

 Na podstawie listy obecności Przewodnicząca stwierdziła, iż obrady są prawomocne, 

gdyż w posiedzeniu uczestniczy 13 radnych.  Lista obecności radnych w załączeniu. 

 Następnie Pani Przewodnicząca zapytała czy są  zmiany do porządku obrad. Zmian do 

porządku obrad nie zgłoszono.  

 

 

Ad.3 

 Przewodnicząca zakomunikowała, że przed sesją był wyłożony protokół z poprzedniej 

sesji, po czym zapytała czy są uwagi do zawartej w nim treści. 

 Uwag  do treści protokołu nie wniesiono, w związku z tym Przewodnicząca Rady 

poddała go pod głosowanie. 

 W głosowaniu jawnym udział wzięło 13 radnych. Za przyjęciem głosowało 13 

radnych, przeciw – 0 , wstrzymało się od głosu  - 0. 

 Przewodnicząca stwierdziła, iż Protokół Nr III/2024 z sesji Rady Gminy Czyże z 30 

lipca 2024 roku został przyjęty jednogłośnie.  
 

 



Ad. 5a) 

 Projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy Czyże na 2024 rok przedstawiła 

Pani Skarbnik Katarzyna Zabrocka. 

 Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono i poddano pod głosowanie. 

 W głosowaniu jawnym udział wzięło 13 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 

13 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się od głosu – 0. 

 Przewodnicząca Rady Gminy w oparciu o wyniki głosowania stwierdziła, iż Rada 

podjęła jednogłośnie Uchwałę Nr IV/23/2024 z dnia 30 lipca 2024 r. w sprawie zmian w 

budżecie gminy Czyże na 2024 rok. . 
 Uchwała stanowi załącznik do protokołu.  
 

Ad. 5b) 

 Projekt uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Czyże na 

lata 2024-2033 przedstawiła Pani Skarbnik Katarzyna Zabrocka. 

 Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono i poddano pod głosowanie. 

 W głosowaniu jawnym udział wzięło 13 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 

13 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się od głosu – 0. 

 Przewodnicząca Rady Gminy w oparciu o wyniki głosowania stwierdziła, iż Rada 

podjęła jednogłośnie Uchwałę Nr IV/24/2024 z dnia 30 lipca 2024 w sprawie zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Czyże na lata 2024-2033. 
 Uchwała stanowi załącznik do protokołu.  

 

Ad. 5c) 
  

 Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Hajnowskiemu 

przedstawiła Pani przewodnicząca – Krystyna Gawryluk.  

 Pomoc  finansowa Powiatowi Hajnowskiemu  udzielona zostanie w formie dotacji 

celowej w wysokości 11 344,67 zł z przeznaczeniem na naprawę drogi powiatowej na 

odcinku  DP Nr 1611B w miejscowości Podrzeczany - Łoknica, w ramach realizacji zadania z 

Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych -  edycja ósma. 

Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono i poddano pod głosowanie. 

 W głosowaniu jawnym udział wzięło 13 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 

13 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się od głosu – 0. 

 Przewodnicząca Rady Gminy w oparciu o wyniki głosowania stwierdziła, iż Rada 

podjęła jednogłośnie Uchwałę Nr IV/25/2024 z dnia 30 lipca 2024 w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Powiatowi Hajnowskiemu.  
 Uchwała stanowi załącznik do protokołu.  
 

Ad. 5d) 

 Kolejny projekt uchwały w sprawie zasad wypłacania diet Radnym Rady Gminy 

Czyże przedstawia również Pni Przewodnicząca. .  

  Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono i poddano pod głosowanie. 

 W głosowaniu jawnym udział wzięło 13 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 

13 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się od głosu – 0. 

 Przewodnicząca Rady Gminy w oparciu o wyniki głosowania stwierdziła, iż Rada 

podjęła jednogłośnie Uchwałę Nr IV/26/2024 z dnia 30 lipca 2024 w sprawie zasad 

wypłacania diet Radnym Rady Gminy Czyże.  
 Uchwała stanowi załącznik do protokołu.  

 



Ad.5e) 

 Realizując kolejny punkt porządku obrad,  projekt uchwały w sprawie ustalenia 

wysokości ekwiwalentu pieniężnego przysługującego  strażakom oraz kandydatom na 

strażaków Ochotniczych Straży  Pożarnych z terenu Gminy Czyże przedstawiła 

przewodnicząca – Krystyna Gawryluk. 

 Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono i poddano pod głosowanie. 

 W głosowaniu jawnym udział wzięło 13 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 

13 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się od głosu – 0. 

 Przewodnicząca Rady Gminy w oparciu o wyniki głosowania stwierdziła, iż Rada 

podjęła jednogłośnie Uchwałę Nr IV/27/2024 z dnia lipca 2024 w sprawie  ustalenia 

wysokości ekwiwalentu pieniężnego przysługującego  strażakom oraz kandydatom na 

strażaków Ochotniczych Straży  Pożarnych z terenu Gminy Czyże.  
 Uchwała stanowi załącznik do protokołu.  

 

Ad.6 

 Sprawozdanie z pracy w okresie między sesjami złożył Wójt Pan Jerzy Wasiluk. 

 

- Szanowna Pani przewodnicząca, Pani wiceprzewodnicząca, Wysoka Rado, Drodzy Państwo, Szanowni 

zebrani… Zacznę od dobrej wiadomości, a w zasadzie, te które zamierzam przedstawić wszystkie są dobre. 

Drodzy państwo podpisałem umowę z PKP ta umowa gwarantuje nam budowę zatoki postojowej przy przy-

stanku kolejowym w Morzu, to bardzo, bardzo mnie cieszy, ponieważ to jest nasza bardzo skuteczna odpo-

wiedź na prośbę mieszkańców a zwłaszcza użytkowników tego przystanku kolejowego, który znajduje się na 

terenie naszej gminy oczywiście.  Zakładam, że procedura związana z przygotowaniem dokumentacji, a 

później budowa, która potrwa, więc nie chciałbym już deklarować, że w tym roku ten przystanek powstanie. 

Ta wersja chyba najbardziej optymistyczna to przystanek postojowy czy zatoka postojowa w roku następ-

nym Drodzy państwo. Skoro jesteśmy w Morzu to chciałbym przekazać również kolejną dobrą wiadomość. 

Informowałem Państwa, kupiliśmy i przekazaliśmy Ochotniczej Straży Pożarnej w Morzu motopompę, mo-

topompę szlamową na użytek tej jednostki, która wciąż jest zainteresowana działalnością strażacką co mnie 

bardzo, bardzo cieszy Szanowni Państwo. Podpisałem również umowę, to nam się udało w końcu przepro-

wadziliśmy postępowanie w ramach zapytania ofertowego wreszcie wyłoniliśmy wykonawcę na dokumen-

tację techniczną na kilka odcinków dróg gminnych, które tego wymagają. Ja o tych odcinkach mówiłem na 

pewno o nich pamiętacie ale być może być może nie wszyscy więc przypomnę państwu, iż ta dokumentacja  

przewiduje przygotowanie projektów technicznych na przebudowę takich oto odcinków: odcinek w Wólce, 

odcinek w Podrzeczanach, dwa odcinki w Zbuczu i odcinek w Kamieniu. Oczywiście przygotowanie tej 

dokumentacji zapewne nieco potrwa zakładamy, że uda nam się to przeprowadzić do końca następnego 

roku i dzięki temu te fragmenty, te odcinki dróg gminnych z czasem zostaną przebudowane. A skoro mówi-

my O przebudowie Szanowni Państwo to trwa w tej chwili, za chwilę przygotujemy się, przygotowujemy się 

do odbioru technicznego dróg gminnych, które zostały zrealizowane zmodernizowane w ramach rządowego 

funduszu Polski Ład Programu Inwestycji Strategicznych. Za chwilę, za chwilę te odcinki, a jest ich wiele 

ja ich nie będę wymieniać wszystkie zostaną oddane  do użytku. Trwają prace i wszystko na to wskazuje, że 

niedługim czasie pierwszą warstwę wiążącą zobaczymy na odcinku Kojły – Lady, ale skoro mówimy o in-

westycjach to jest ich wiele prowadzimy równocześnie inwestycje, które ingerują i to bardzo mocno, w 

niektórych przypadkach budynki użyteczności publicznej, a więc Zbucz -  Kojły, Kuraszewo - Kamień - 

Klejniki za chwilę Czyże. W Klejnikach ta inwestycja jest bardziej złożona, że dotyka i świetlicy i remizy 

strażackiej, więc dzieje się sporo, a w tym czasie również zakończyliśmy i odebraliśmy taką niewielką inwe-

stycję polegającą na wykonaniu nowego dachu na budynku garażowym i pokrycie dwóch przystanków 

autobusowych, które tego wymagały: przystanku autobusowego w Podrzeczanach i w Kuraszewie w jednym 

przypadku usunęliśmy azbest, a w drugim zniszczoną blachodachówkę. Szanowni Państwo, tak to zakończy-

liśmy. Szanowni Państwo wystąpiłem z taką propozycją i mam nadzieję, że zostanie po analizie zaakcepto-

wana. A moja inicjatywa dotyczy usadowienia w naszej gminie kolejnego paczkomatu, jestem żywo zainte-

resowany, tym by kolejny paczkomat powstał na terenie naszej gminy. Tym razem w części wschodniej, 

mianowicie w miejscowości Kuraszewo i to by oznaczało, że dostęp do paczkomatu będzie  



możliwy praktycznie w każdym miejscu w naszej gminie co mnie bardzo, bardzo i mieszkańców przede 

wszystkim powinno ucieszyć.  

 

- Szanowni Państwo, bardzo ważna, istotna informacja ona wynika z faktu, iż na poprzedniej sesji podjęli-

ście uchwałę o przeprowadzeniu konsultacji Społecznych w miejscowości Klejniki. Informuję Państwa, że 

te konsultacje już trwają i mam nadzieję, że mieszkańcy są zainteresowani udziałem w tych konsultacjach 

tak aby później Rada Gminy mogła podjąć decyzję co dalej robimy. Czy zmieniamy, czy nie. Czy wprowa-

dzamy jakieś zmiany czy pozostanie przy rozwiązaniu, które teraz wciąż obowiązuje Drodzy Państwo. Aha 

no właśnie przy omawianiu dróg umknęła mi jeszcze jedna informacja. Proszę Państwa, że udało się od-

krzaczyć jeden z odcinków, o który był proszony a mianowicie odcinek w miejscowości Klejniki na kolonii 

Boryckie oto prosili mieszkańcy, użytkownicy tego miejsca i rzeczywiście ten odcinek tego wymagał. Ja 

informuję, Szanowni Państwo, że tych odcinków jest bardzo wiele więc nie zawsze, nie zawsze znajdujemy 

zainteresowanych odkrzeczeniem W tym przypadku udało nam się znaleźć kogoś kto był bardzo szybko 

zainteresowany, ale co jest najistotniejsze Szanowni Państwo, ja to zleciłem, nie może, nie akceptuję sa-

mowoli, która ma miejsce w naszej gminie, a niestety ma miejscu niektórzy podejmują się działań na wła-

sną rękę co wyklucza jakiekolwiek później zadośćuczynienie tylko i wyłącznie po uzgodnieniu zakresu robót 

i po uzgodnieniu ze mną po zleceniu z mojej strony mogą takie prace być przeprowadzone pod warunkiem, 

że ja mam pewność co do przebiegu tej drogi w przeciwnym razie takie działania narażają nas na pewne 

konsekwencje, dlatego też bardzo proszę Szanowni Państwo jeżeli jest taka potrzeba to proszę zwrócić się 

Ja wiem, że są takie potrzeby w różnych miejscach Szanowni Państwo i próbujemy jakoś pomału to reali-

zować, choć jest to trudne tym  bardziej Proszę Państwa proszę nie ingerować co miało miejsce w naszej 

gminie w Drogi Powiatowe, to jest niedopuszczalne tylko i wyłącznie za zgodą zarządcy drogi możemy w te 

kwestie ingerować Szanowni Państwo i nie w uzgodnieniu ze mną tylko zarządcą drogi powiatowej Proszę 

Państwa, ponieważ stwarzamy czasami niebezpieczeństwa na pewnych odcinkach, Jeżeli tak samowolnie 

ingerujemy i coś nakazujemy, to tak ku woli wyjaśnienia pewnych kwestii, które niestety miały miejsce na 

terenie naszej gminy, do niektórych ustosunkuję się również pisemnie, ponieważ taka potrzeba istnieje Sza-

nowni Państwo rzecz bardzo istotna z mojego punktu widzenia i mam nadzieję, że wszyscy będziemy usatys-

fakcjonowani jeżeli uda nam się bo czas ku temu już jest najwyższy. Otóż w czasie odbyło się spotkanie, to 

spotkanie odbywało się w Starostwie, później zaprosiłem do Urzędu Gminy kogoś, kto ma interesującą 

ofertę, ofertę która będzie dotyczyła, dotykała naszej gminy. Bardzo zależy mi na tym, aby udało nam się 

swego czasu uruchomić nową stronę internetową naszej gminy. Ta strona jest dla niektórych interesująca,  

dla niektórych mniej, ale ona nie rozwiązuje kwestii, która jest bardzo istotna. Otóż nie w takim stopniu 

jakbyśmy oczekiwali promuje naszą gminę, aby ta promocja była bardziej skuteczna, by była bardziej 

atrakcyjna, by była bardziej dostępna to ja chciałbym i wyraziłem wstępną zgodę by przystąpić do opraco-

wania przewodnika, przewodnika, który będzie w postaci aplikacji telefonicznej przewodnika, który pozwoli 

nam w najprostszy sposób sięgnąć do najciekawszych miejsc w naszej gminie miejsc, które naszym zdaniem 

warto zobaczyć. Przewodnik poszlakach turystycznych będzie zachęcać do dyskusji na ten temat, ale jest to 

takie dosyć ambitne zadanie, które pozwoli nam coś takiego uruchomić już niektóre gminy powiatu hajnow-

skiego również się zdecydowały na to, ja miałem okazję i jeśli uznacie Szanowni państwo, że warto takie 

demo pokazać to chętnie osoba, która tym się zajmuje odwiedzi gminę by zaprezentować jakie możliwości 

daje taka aplikacja. One już działają w Europie nawet ukraińskie miasto Odessa ma taką aplikację, gdzie z 

łatwością sięgamy do bardzo istotnych informacji z punktu widzenia turysty. My Szanowni Państwo cieka-

wych miejsc mamy wiele ale one nie są właściwie eksponowane poza tym czasy się zmieniły my korzystamy 

właśnie z tego narzędzia, które jak widzę znajduje się u każdego pod ręką, więc dobrze byłoby mieć taką 

aplikację, która nam to umożliwi, która umożliwi tym, którzy przyjeżdżają do nas kliknąć i sprawdzić gdzie 

znajdują się miejsca noclegowe, co warto zobaczyć, co oferuje to miejsce, to oczywiście będzie wymagało 

jakiegoś zaangażowania finansowego z naszej strony ale nie aż tak dużego i oczywiście ten proces będzie 

rozłożony w czasie. Mówimy o kwocie około 3,5 zł w celu uruchomienia ta kwota wynika z faktu, iż jeśli 

zgodzą się wszystkie Gminy Euroregionu Puszcza Białowieska stąd taki pakiet bardzo promocyjny. Zależy 

mi na tym by jeszcze bardziej uatrakcyjnić ten przekaz Drodzy Państwo to jest bardzo istotne z punktu wi-

dzenia nas tych, którzy zarządzają tą gminą pokażmy ciekawe miejsca otwórzmy się, niech to będzie cieka-

we interesujące. Po rozmowie z tą z tą właściwą osobą może być ich znacznie, znacznie więcej, o szczegó-

łach będę mówić Szanowni Państwo ale taką decyzję podjąłem i mam nadzieję, że słuszną Szanowni Pań-

stwo jeżeli chodzi 0o nasze działania w tym okresie Czy ja coś pominąłem?  Aha no właśnie trwają inwe-

stycje ja tylko wspomnę o tym, że rozpoczęliśmy również inwestycje, ja o tym mówiłem. Podpisałem umowę 

i rozpoczęliśmy już inwestycje działania związane z uruchomieniem środków z wojewódzkiego programu 

kreatywna wieś więc i ta inwestycja, która jest realizowana dotyka świetlicy w Kamieniu, również jest re-



alizowana Szanowni Państwo. Mam nadzieję, że już niczego nie pominąłem to był krótki okres oczywiście 

nie jak ostatnią niedzielę odbył się festyn i tu żywuć ludzi i Szanowni Państwo ja miałem z kolei przyjem-

ność być, uczestniczyć w spotkaniach orlańskich, które odbyły się w ostatnią sobotę gdzie miałem przyjem-

ność poznać Państwa Wojewodów i Głównego Konserwatora Podlaskiego, Konserwatora Zabytków to też 

jest bardzo istotne i zamienić słowo o tym co o tych naszych planach o zamierzeniach chociażby wojewódz-

twa Drodzy Państwo i to by było na tyle jeżeli chodzi o moje krótkie, mam nadzieję treściwe sprawozdanie 

z mojej działalności w tym okresie międzysesyjnym. Dziękuję za uwagę’’.  
 

 Przewodnicząca Rady Pani Krystyna Gawryluk podziękowała Wójtowi i zapytała 

zgromadzonych czy są jakieś pytania do sprawozdania Wójta, pytań nie było, więc przewod-

nicząca zamknęła punkt obrad.   

 

 

Ad.7  

 

 W wolnych wnioskach i zapytaniach Przewodnicząca poprosiła Pada Dyrektora Za-

rządu Dróg Powiatowych w Hajnówce o zabranie głosu. 
 

-,,Szanowni Państwo, zostało mi tylko podziękować za te środki, które zostały przyznane dla 

powiatu na remont drogi Podrzeczany – Łoknica. Dziękuję Wam. mam nadzieję, że dzisiaj 

napisana promesa zostanie uwzględniona i 770 metrów drogi powiatowej zostanie wyremon-

towany odcinek z Czyż do Podrzeczan o tym odcinku nie zapominamy. Także nie zapominamy 

o odcinku Klejniki -  Hukowicze, w tym roku pewnie nic w tym temacie nie zrobimy ale na 

następny rok trzeba myśleć.  Wystąpiliśmy do firmy Unibep o jasne określenie objazdów drogi 

wojewódzkiej, bo będzie zamykana droga całkowicie do położenia warstwy ścieralnej, tutaj 

chcemy negocjować po to żeby później odpuścić może w innych sprawach nie wiem czy się 

uda ale ja lubię negocjować, czasami się nie udaje ale negocjacje są potrzebne także bardzo, 

bardzo Wam dziękuję na przyszłość i takie moje marzenia na zakończenie kadencji pójścia na 

emeryturę do połączenia dróg dwóch Dróg Powiatowych z dnia jakieś do Sapowa. To należa-

łoby zrealizować to jest odcinek potrzebny, zapomniany dziś od prowadzący do niego ale ten 

odcinek trzeba zrobić, uporządkować przynajmniej jak nie asfaltową drogą to przynajmniej 

dobrą żwirówkę zrobić, żeby to połączyć te dwie miejscowości. jeżeli są pytania do mnie to 

bardzo proszę bardzo proszę”. 
 

 

 Przewodnicząca zapytała czy ktoś z obecnych na jakieś pytania do Dyrektora Zarządu 

Dróg Powiatowych w Hajnówce. Pytań nie zgłoszono.  

Przypomniała również, iż nadal jesteśmy w Wolnych wnioskach i zapytaniach. I o głos po-

prosił Pan Stefan Bazyluk.  

 

- ,,Kontakty są bardziej interpersonalne niż z takim szerokim gronie ale dziękuję Pani Prze-

wodniczącej za umożliwienie zapoznania się z nowym składem rady i prawda zespołem zarzą-

dzającym gminą. Jestem właścicielem kilku nieruchomości na terenie gminy, podatnikiem w 

związku z tym że światło dzienne ujrzał program po raz kolejny budowy torfowiska w miej-

scowości Klejniki. Chciałem na forum zabrać swój głos w tej sprawie, mianowicie kilka punk-

tów o których pani przewodniczącEJ wspominałem chce podnieść mianowicie tak jako inicja-

tywa gospodarcza oceniam bardzo, bardzo pozytywnie tak jak gospodarcze, która jest na te-

renie gminy służy podniesieniu jej dochodów w kapitału obrotowego, który na terenie gminy 

jest wyprodukowany i de facto czy w finale poprawi jakości życia mieszkańców również, 

współ ogułu i obywateli kraju. Natomiast drugi punkt jest przeciwieństwem do tego pierwsze-

go mianowiciejeżeli są podejmowane czy jakieś inicjatywy gospodarcze to warto jest, warto 

jest zastanowić się nad sposobem i nad ukształtowaniem zarówno prawnym jak też lokaliza-



cyjnym takiej inicjatyw. to znaczy generalnie przesłanką jest, że jeżeli na jakimś terytorium 

inwestujemy jest kapitał inwestycyjny, to warto by było żeby ten kapitał inwestycyjny był kapi-

tałem dającym maksymalne przychody dla administracji jaką jest gmina w tym przypadku 

twierdzę, że tak nie jest, ponieważ uczestniczy w życiu gospodarczym ponad 40 lat jestem za-

wodowo inżynierem Budownictwa pełniłem, zajmowałem różne stanowiska w administracji 

zarządzającej łącznie z zarządem przedsiębiorstw wielkości 300 ponad 300 osób zatrudnio-

nych i zdaje sobie sprawę doskonale jak procesy gospodarcze, jakie mają przebieg jaki mają 

przepływ. Jak wyglądają finanse. Dlaczego podnoszę ten temat no jako jeden zespół Właści-

cieli Nieruchomości położonych na terenie planowanej inwestycji przede wszystkim nie widzę 

zabezpieczenia w tej wartości w tej chwili tych nieruchomości i nieruchomości przyległych nie 

objętych ale będących w otulinie planowanej inwestycji to jest jedna sprawa, dwa również 

widzę bardzo małe interesy dla gminy dlatego, że to co było w poprzednim wystąpieniu w po-

przednich dokumentach tekst z którymi się zapoznałem, ten biznes plan w zasadzie dla gminy, 

dla państwa daje wdowi grosz to są okruchy, które jeżeli ktoś kto jest ekonomistą dokładnie 

prześledzi proces podatkowy procesy różnego rodzaju opłat może stwierdzić, że to co państwu 

inwestor proponuje oferuje to jest na dobrą sprawę wdowi grosz, również ta inwestycja jako 

taka na pewno nie poprawi ruchu gospodarczego w rozumieniu ilości miejsc pracy, wzrostu 

podatków personalnych, również nie daje gwarancji wysokich podatków Przedsiębiorstwa 

dlatego że, podmiot który chce zainwestować swój kapitał na terenie gminy Czyże nie jest 

podmiotem rejestrowanym, ani na terenie gminy Czyże, ani nie jest rejestrowanym na terenie 

województwa podlaskiego. Jest to podmiot obcy, w związku z tym skoro jest to podmiot obcy, 

w związku z tym wszelkie znaczące przepływy będą opodatkowane w miejscu zameldowania w 

miejscu rejestracji to są to jest wątek gospodarczy. Jest jeszcze wątek czysto ludzki wątek taki 

obywatela być może być może w okresie emerytury mieszkańca więc, sam wnioskodawca sam 

inwestor w swoich dokumentach podaje, informuje Gminę, że jest to inwestycja wysokiego 

ryzyka, dlatego inwestycja, która w sposób znaczący ingeruje środowisko nie jestem specjali-

stą z tego zakresu jedynie oddaje wiarę bądź też poddaje z prawdziwości takiej stwierdzenia 

ale na wyczucie mogę stwierdzić, że rzeczywiście ta inwestycja może tą część mieszkańców, 

która jest, która mieszka na pograniczu Gminy Czyże i  Gminy Narew może być dotknięta 

takim absurdem, absurdem degradacji środowiska wskutek działań cywilizacyjnych te tezy 

chcę państwu jako ludziom, którzy przez okres najbliższych kilku lat będą decydować o losach 

Gminy przekazać, myślę, że znajdziecie Państwo dyskusjach w gronie inne rozwiązania Moim 

zdaniem swego czasu w Klejnikach było takie przedsięwzięcie które się nazywało żwirownia, 

żwirownia która należała do wspólnoty mieszkańców, której części wspólnoty z której wiem, 

że przedsiębiorstwo, które pracowałem brało, kupowało materiał budowlany, żwiry, piaski i 

gdyby gdybyście Państwo jako przedstawiciele zarządu Gminy osób decyzyjnych w gminie 

byli w stanie powołać do życia organ gospodarczy podmiot gospodarczy, który by to bogac-

two to czarne bogactwo, które jest tam zlokalizowane na tym kamiennym grudzie był w stanie 

sprzedawać w godziwej dla takiego inwestora jak firma pokaz państwowym wychwalał we 

wszelkich we wszystkich możliwych środkach informacji. Natomiast w sytuacji kiedy nie są 

dołożone w mojej ocenie starania żeby ten podmiot gospodarczy był powołany, no niestety 

będę kondensatorem czyli opozycjonistą, który na pewno w sposób zdeterminowany, będzie 

bronił przynajmniej prawa cywilnego tej części, która nie jest zainteresowana aby w takim 

kształcie i w takim rysie gospodarczym tej inwestycja została powołana. Jeszcze raz podsumu-

ję. Jestem naprawdę za powołaniem organizmu gospodarczego, firmy która by była zareje-

strowana w gminie Czyże, która by wszystkie możliwe podatki płaciła tutaj, podnosiła, waszą 

stopę życiową waszych, następców, następnych pokoleń i no ten, to złoto ziemi powiedzmy 

Klejnickiej było przy dobrej cenie na giełdach sprzedanych. Jest takie powiedzenie jeszcze, 

które kiedyś tam prawda słyszałem od mojego dziadka; ,,że nikt tak dobrze w swoim nie za-

rządza jak swój gospodarz u siebie’’ każdy obcy przychodzi eksploatuje, historia cywilizacji, 



historia rozwoju takich czynności gospodarczych zna swoje, ma swoje medale, złe medale 

świadczące o takiej ekstensywnej gospodarce o wykorzystaniu mają bogactwa i zostawieniu z 

ręką w nocniku samych sobie właścicieli tyle. Dziękuję jeszcze raz, dziękuję że miałem możli-

wość Państwa, z Państwem się poznać i do zobaczenia’’.  
 

 

 

 Przewodnicząca podziękowała za wystąpienie i udzieliła głosu po raz kolejny dla Wój-

ta Gminy Czyże – Pana Jerzego Wasiluka. 

 

-,,Pani Przewodnicząca, Pani Wiceprzewodnicząca, Wysoka Rado, Drodzy Państwo, Szanow-

ny Przedmówco ja odniosę się do tych kwestii, które Pan poruszył rzeczywiście faktem jest 

jakiś czas temu na wniosek inwestora aczkolwiek jest to bardzo wyraźnie nakreślone w usta-

wie o planowaniu przestrzennym złoże torfu zostało wprowadzone do studium i tylko tyle. 

Oczywiście później inwestor rozpoczął procedowanie złożył stosowny wniosek i rozpoczęliśmy 

procedowanie decyzji o warunkach środowiskowych decyzji, która była poprzedzona przygo-

towaniem raportu oddziaływania na środowisko to postępowanie zakończyło się w związku z 

tym iż Regionalna Dyrekcja Ochrony Środowiska negatywnie ustosunkowała się do zapisów 

w tym raporcie inwestor czyli wspomniana przez Pana firma przystąpiła do opracowania no-

wego raportu oddziaływania na środowisko uwzględniając wszystkie uwagi złożone przez 

regionalną dyrekcję Ochrony Środowiska,  Wody polskie, Wojewódzkiego Inspektora Sanitar-

nego chyba z uwagami łącznie zgłaszanymi między innymi też i przez pana stowarzyszenia 

więc to wszystko zostało zawarte w nowym raporcie, który jest w tej chwili tym obiektem któ-

ry, który znajduje się w zainteresowaniu wspomnianych przeze mnie podmiotów, ponieważ 

rozpoczęliśmy na nowo procedurę inwestor ma  prawo złożyć takowy wniosek a my mamy 

obowiązek rozpocząć procedowanie czym to się skończy nawet nie potrafi odpowiedzieć jed-

noznacznie. Czekam z niecierpliwością na opinię tych instytucji, tych podmiotów które, które 

wymieniłem może nie nawet, nie wszystkie wymieniłem bo do tego odniesie się zapewne i są-

siednia gmina pewnie inne jeszcze podmioty łącznie, łącznie z Urzędem Marszałkowskim, bo 

też to jest konieczne więc dowiemy się wkrótce jak to będzie wyglądało A co do samej inwe-

stycji ja tutaj w kilku punktach mogę się nie zgodzić z panem aczkolwiek zakładam, że jeśli ta 

inwestycja w takim wymiarze miałaby być zrealizowana jak sobie Założyliśmy bo dla mnie 

było bardzo istotnym i w przyszłości trwała taka dyskusja Czy gmina Czyże ma tylko i wyłącz-

nie opierać się o samą kopalnie czy też o zakład przetwórstwa z chwilą kiedy zapadła decyzja, 

że ten zakład przetwórstwa czy jakbyśmy go nie nazwali ma powstać i jest wydzielona, jest 

wydzielony obszar który, który jest przewidziany do tej inwestycji tego rodzaju inwestycji. 

Jeśli miałoby to tak wyglądać to ja mówię, że to co warto o coś takiego się pokusić Czy jest 

możliwa realizacja tego przedsięwzięcia poprzez twór który powstałby w naszej gminie Oba-

wiam się, że nie jest to jest to bardzo złożone bardzo skomplikowane i chyba niemożliwe. W 

związku z tym, iż ta firma inwestor podjęła i od wielu lat zachęcała mieszkańców do tego by 

zdecydowali się na sprzedaż tych swoich gruntów w rezultacie w rękach tej firmy inwestora 

jest spora część tych gruntów poza małymi nieruchomościami ta strefa buforowa, o której pan 

wspomniał jest chyba nieco będzie nieco większa bo, bo to wynikało Jeśli dobrze pamiętam z 

uwag Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska więc te granice będą nieco inaczej wygląda-

ły. Przekonamy się o tym wkrótce ja Zachęcam do wnoszenia uwag bo zapewne i pani je 

wniesie Zapewne inni i wtedy, wtedy do wielu kwestii również odniesiemy się ale w momencie,  

w momencie klapie ustosunkowania kiedy inwestor będzie zmuszony odpowiedzieć na te różne 

uwagi bo to w gestii inwestora będzie udzielenie stosownych odpowiedzi poprzez Urząd Gmi-

ny, który tą decyzję proceduje i to tyle na tym etapie ja Szanowni Państwo Jak wiecie od wielu 

lat jestem zwolennikiem by nie lekceważyć podmiotów gospodarczych, które chcą inwestować 

na terenie naszej gminy takim dobrym przykładem jest gmina Orla, która od dłuższego czasu 



dzięki różnym okolicznościom zdecydowała się na zlokalizowanie na swoim terenie dużego 

obiektu Ikei dobrym przykładem choć niezakończonym sukcesem jest gmina sąsiednia, gmina 

Hajnówka My też uczestniczylibyśmy w tym procesie i też mielibyśmy profity gdyby udało się 

w firmie Leier austriackiemu konsorcjum wybudować cegielnię. Szanowni państwo  a przy-

pomnę również, że byliśmy prekursorami energetyki wiatrowej na terenie naszej gminy i o 

mały włos udałoby nam się coś co mogłoby być dla nas też bardzo korzystne oczywiście jakieś 

niuanse sprawiły,  że to jest to było niemożliwe. Szkoda ja o tym zawsze mówię dlatego, że 

sąsiednia gmina zrobiła to i w tej chwili z rozmów z wójtem wynika, że kolejnych 20 siłowni 

chyba wiatrowych planują, a gmina i Bielsk Podlaski do tego się przygotowuje gmina boczki 

się przygotowuje w zasadzie możemy być otoczeni siłowniami wiatrowymi na każdym kroku 

bo też i Drodzy państwo zasady prawdopodobnie opodatkowania zmienią się. Jeśli by tak się 

stało Szanowni państwo to od jednej siłowni bralibyśmy nie symboliczne pieniądze tylko bar-

dzo, bardzo konkretne ale to proszę państwa to może się wydarzyć albo i nie ja jestem otwarty 

na dyskusję byleby była merytoryczna każdy ma prawo mieć swój punkt widzenia. Mój jest 

niezwykle otwarty uważam, że korzyści dla gminy z tytułu powstania kopalni i zakładu Mogą 

być duże i z tych naszych analiz wynika, że tak się może stać ale warunek 1 kopalnia połączo-

na z zakładem i to jest dla mnie bardzo istotne, ale będziemy o tym wszystkim dyskutowali i 

mam nadzieję, że a okaże się czy decyzja środowiskowa będzie pozytywna czy też negatywna 

to wszystko w gestii tych podmiotów, które mam nadzieję o tym przekonany, bo każda osoba 

merytorycznie do wszystkiego co jest zawarte w raporcie oddziaływania na środowisko ja 

muszę zaufać fachowcom w tej dziedzinie bo nim nie jestem Szanowni Państwo, jeżeli Regio-

nalna Dyrekcja Ochrony Środowiska pozytywnie zaopiniuje raport oddziaływania na środo-

wisko to cóż wójt gminy Czyże ma do powiedzenia w tej sytuacji ma stwierdzić, że i ta instytu-

cja popełnia kardynalny błąd, czyli raport oddziaływania na środowisko jest przygotowany 

niewłaściwie to się wkrótce Szanowni Państwo okaże także zachęcam do przyglądania się 

temu co się będzie działo w czasie procedowania decyzji o warunkach środowiskowych. Dzię-

kuję za uwagę’’  
 

 

Przewodnicząca Rady podziękowała Wójtowi za wyjaśnienie pewnych kwestii. Następnie 

udzieliła głosu Dyrektorowi Zarządu Dróg Powiatowych w Hajnówce. 

 

- ,,Mimo, że Pan się nie zgadza z tą inwestycją i ma Pan prawo to pełną rzecz Pan powiedział 

ciekawie. Po pierwsze Pan powrócił tutaj tak z tego co zrozumiałem i to jest bardzo ważne. 

Otóż jeżeli oceniać nasz powiat i osoby, które się urodziły w okresie powojennym i się wy-

kształciły wyjechali gdzieś tam w Polskę lub za granicę żeby powróciły i zrobić spis poziomu 

wykształcenia to w powiecie hajnowskim tych osób, które były, wróciły do każdego powiatu 

poziom wykształcenia byłby najwyższy w skali Polski. Otóż ja się cieszę, że taki głos padł cie-

szę się z pewnej inicjatywy. No może nie rolą Gminy tworzenie spółki ale rolą Gminy jest w 

pasie tej spółki podpowiedzi i skorzystania z pana doświadczenia. Ja i  mój syn w obrębie 

tym, też ma grunty, ma trzy prawie cztery ha i może te grunty sąsiadują z Pana gruntami parę 

osób ma tam grunty i powołamy spółkę cywilną i my jako mieszkańcy możemy też robić inte-

res i to ważna inicjatywa ja nie chciałbym z tym co Pan powiedział z jej inwestorem całkowi-

cie się nie zgodzę. Bo każdy inwestor, który się pojawia tutaj to jest dobra sprawa i moim ma-

rzeniem Szanowni państwo jest to, że po tych wyremontowanych drogach gminnych, powia-

towych i wojewódzkich żeby nasze bociany, które tutaj się urodziły wylatują do ciepłych kra-

jów na ciężkie czasy zimowe – powróciły. Powróciły nasze dzieci, nasi wnukowie i Pan po-

wrócił. Ja się z tego cieszę i z Pana doświadczenia trzeba skorzystać nie, tylko z pana do-

świadczenia ale innych osób, które, którzy mają wielki potencjał. Ja nie chciałbym żeby nasz 

powiat zamienił się tylko powiat noclegu, powiat do życia. No do tego co nas każdego czeka. 

Ja chciałbym żeby wśród tych dziadków i babć pojawiły się wnuki i miały miejsce pracy i Pa-



na spostrzeżenie jest też ważne i może coś Pan tutaj siedzący jeszcze kilka osób, które powró-

cą tutaj stworzymy, założymy spółkę. A udało przykładem to już od prostego kamieniarza czy 

mówić brukarza powstała firma, która daje nam parę tysięcy osób zatrudnienia i rolą Gminy, 

samorządu gminnego, Radnych Gminy, Wójta,  powiatu,  radnego Wojewódzkiego jest wspar-

cie takich inicjatyw. O tematyce inwestora całkowicie się nie zgadzam, ale ile wszystkich Pa-

na pomysłach jestem za i chciałbym współpracować bo widzę potencjał w wykorzystaniu Pa-

na wiedzy, której ma Pan i którą można wykorzystać. Dziękuję”. 
 

  Panik Krystyna Gawryluk – przewodnicząca Rady Gminy podziękowała Panu Dyrek-

torowi i przypomniała , iż jesteśmy w punkcie ,, wolne wnioski i zapytania”. Korzystając z 

okazji przeczytała Wszystkim zebranym List skierowany do Radnych i Sołtysów od Dyrekto-

ra Gminnego Ośrodka Kultury w Czyżach, który zakończył stosunek pracy z dniem 

14.07.2024 roku.  

 List załączono jako załącznik do protokołu.  
 

 

 

Ad.8 

 Po wyczerpaniu porządku obrad IV zwyczajną sesję Rady Gminy Czyże 

Przewodnicząca Rady zamknęła o godz. 12
47

.  

 Transmisja z obrad sesji jest dostępna na stronie internetowej:  

https://czyze.posiedzenia.pl/? 

 

 
Protokołowała:                                                                                                                               

Przewodniczyła: 

 

Julita Sadowska                                                                                                             Krystyna 

Gawryluk      
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